
Országgyűlési képviselő

Iromány száma: K/6090.

Benyújtás dátuma: 2019-05-09 17:06

Parlex azonosító: G86B36MZ0001

Címzett: Kövér László, az Országgyűlés elnöke
Benyújtó: Tordai Bence (Párbeszéd) 

Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Kásler Miklós, emberi erőforrások minisztere 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Miért nem akarja a kormány, hogy az állami iskolák 
versenyképesek legyenek az egyháziakkal?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

A napokban jelent meg a sajtóban az a kutatási eredmény, amely szerint évről évre nő a távolság az
egyházi  iskolába  járó  diákok  és  az  állami  iskolába  járók  támogatása  között;  a  2017/2018-as
tanévben már majdnem négyszeres volt ez a különbség. Miközben egy egyházi iskolába járó diák
után 200 ezer forint, működési költségekre fordítható támogatás jutott, az állami iskolák tanulóinak
ennek csak a 27 százaléka, 55 ezer forint járt fejenként.

Romhányi Balázs, a Költségvetési Felelősség Intézet Budapest ügyvezetője 2015-ben és 2017–ben
is írt elemzést arról, hogy mennyivel több támogatás jár az egyházi diákok után. Ezt Romhányi a
Magyar  Államkincstár  Kincstár  havi  beszámolói  alapján  számolta  ki,  ami  minden  központi
költségvetési szervről tartalmaz információkat, köztük mind az 57 tankerületről is.

Korábban Kende Ágnes oktatáskutató is arról írt,  hogy az egyházi iskolába járó gyerekekre eső
támogatás  többszöröse  az  állami  diákokénak.  Aki  oktatáskutatással  foglalkozik,  gyakorlatilag
tényként kezeli az egyházi iskolák többlettámogatását.

Ma sok szülő a közül választhat, hogy egy több pénzzel gazdálkodó, emiatt jobb állapotú épületben
működő  egyházi  iskolába  íratja  a  gyerekét,  ahol  a  tanárok  a  magánkiadók  jobb  minőségű
tankönyveiből taníthatnak, vagy egy omladozó vakolatú, központosított rendszerben működő állami
iskolába viszi a gyermeket. Ilyenkor a többség – függetlenül attól, hogy vallásos családról van-e
szó, vagy sem – nem az állami iskolát választja.

Az egyházi iskolák száma és a benne tanuló gyermekek aránya ráadásul rohamosan nő, 2010 óta
nagyjából  megduplázódott.  Ez  oda  vezetett,  hogy  sok  településen  nem  elérhető  az  állami



közoktatás.

Ráadásul  az  egyházi  iskolák  szelektálhatnak  a  felvételre  jelentkezők  között,  ami  bírói  ítéletek
szerint számos esetben szegregációhoz vezet.

Tisztelt Miniszter Úr,

a fent vázolt helyzettel kapcsolatban kérem, válaszoljon az alábbi kérdéseimre:

- Miért támogatja közel négyszeres működési támogatással az állam az egyházi iskolákat?

- Szándékosan tereli-e a kormány a tehetősebb szülők gyermekeit az egyházi iskolákba?

- Elfogadhatónak tartja-e, hogy az egyházi iskolák gyakran kizárják a kevésbé jómódú családból 
érkező diákokat, felerősítve ezzel a súlyos társadalmi károkat okozó szegregációt? Ha nem, mit tesz
a kormány az iskolai szegregáció ellen?

- A kellő számú és minőségű állami iskola hiányában hogyan érvényesül a diákok világnézetileg 
semleges oktatáshoz való joga?

- Terveznek-e olyan intézkedéseket, amelyeknek köszönhetően az állami iskolák versenyképessé 
válnak az egyháziakkal? 

Tisztelettel,

Tordai Bence (Párbeszéd)
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